
موضوع آب شرب 

ميترا شهبازي
   گزارش2

شهرستان ميناب 
در استان هرمزگان 
به دردي تكراري ب�راي مردم اين منطقه تبديل 
شده است، به طوري كه آنها يا آب شرب ندارند يا 
اگر داشته باشند با فشار بسيار كم و گل آلود است. 
در اين راس�تا مردم بارها نارضايتي ش�ان را در 
خصوص وضعيت آلودگي آب به گوش مسئولان 
رسانده اند، اما نه تنها اين مشكل برطرف نشده، 
بلكه بيش از پنج س�ال از ش�روع اي�ن معضل 
مي گذرد و متوليان در اين خصوص تنها به دادن 
وعده هاي بي پايان بسنده كرده اند. درحال حاضر 
آب شرب روستاهاي اين شهرس�تان به قدري 
آلوده اس�ت كه حتي نمي ت�وان از آن به منظور 
شست وشو استفاده كرد و كارشناسان زيادي در 
خصوص امكان آلوده بودن آن و در معرض خطر 
بودن س�امتي مردم اب�راز نگران�ي مي كنند. 

    
سال هاست مينابي ها با معضل گل آلود بودن آب 
شرب شهرستانشان دست و پنجه نرم مي كنند و 
اين منطقه به محلي براي نمايش مسئولان تبديل 
شده  است، به گونه اي كه هر از گاهي خبرهايي در 
خصوص ورود چهره هاي سياسي- دولتي براي 
رفع معضل آب شرب ميناب به گوش مي رسد كه 
پس از مدتي آن هم به فراموشي سپرده مي شود. 
گواه اين ادعا نيز همين بس است كه تيرماه سال 
گذش��ته معصومه ابتكار رئيس سازمان محيط 
زيس��ت به منظور پيگيري وضعيت بحراني آب 
شرب ميناب به اين شهرستان سفر كرد. با اينكه 
نزديك به يك سال از آن زمان مي گذرد و در آن 
تاريخ قرار بود ابتكار مسئله را پيگيري كند، اما 
همچنان موضوع آلودگي آب ش��رب ميناب در 

صدر اخبار رسانه ها قرار دارد. 
  تصاوير گل آلود بودن آب شرب قديمي است

درحالي مردم ميناب وارد پنجمين سال آلودگي 
آب شرب شهرستانشان شده اند كه اكنون مدير 
آبفاي روس��تايي مين��اب معتقد اس��ت معضل 
گل آل��ود بودن آب ش��رب اين منطق��ه مراحل 
پاياني اش را طي مي كند و به زودي مردم ميناب 
از اين معضل به طور كامل رهايي مي يابند. حميد 
كمالي با اش��اره به اينكه پروژه مجتمع زهوكي 
با شش روستا با پيش��رفت فيزيكي بيش از ۹۰ 
درصد به اتمام رس��يده و فقط استانداردسازي 
انشعابات روستاهاي زهوكي و كلوت باقي  مانده 
است، مي گويد: » به محض اتمام آن شبكه داخلي 
جديد اين روستاها نيز وارد مدار شده و مشكل به 

طور كامل برطرف مي شود.«

وي با اش��اره به تصاوي��ري كه در ش��بكه هاي 
اجتماعي در خصوص وضعيت اسفبار آب شرب 
ميناب دست به دست مي ش��ود، بيان مي كند: 
»اي��ن تصاوير مرب��وط به  روزي اس��ت كه خط 
انتقال جديد پس از شست وش��و وارد مدار شده 
اس��ت و در حال حاضر با شست وش��وي  مخزن 
مشكل را برطرف كرده ايم.« اين مقام مسئول در 
خصوص رسوبات آب اين منطقه ادامه مي دهد: 
»ش��بكه هاي قديمي به دليل عدم اتمام پروژه 
استانداردسازي انشعابات و وصل آنها به خطوط 
جديد كماكان در مدار هستند كه بسيار فرسوده 
بوده و با وارد ش��دن ش��بكه هاي جدي��د به اين 
روستاها اين مشكل نيز كاملًا برطرف مي شود.«

  وعده هاي بي پشتوانه سهم مينابي ها
در شرايطي كه مدير آبفاي روستايي ميناب معتقد 

اس��ت به زودي معضل گل آلود بودن آب ش��رب 
برطرف مي شود و تصاوير منتشر شده متعلق به 
زمان حال نيست، نماينده مردم ميناب در مجلس 
شوراي اس��لامي به خبرنگار »جوان« مي گويد: 
» هنوز وضعيت آب شرب اين شهرستان اصلاح 
نشده اس��ت و همانند پنج سال گذش��ته بايد با 
موضوع گل آلود بودن آن دست و پنجه نرم كنيم.« 
سيدمصطفي ذوالقدر با اشاره به اينكه مسئولان و 
دولتمردان بسياري براي بهبود وضعيت آب شرب 
اين منطقه وعده داده اند، مي افزايد: »متأس��فانه 
نتيجه تمام بازديدهايي كه صورت گرفته، همچنان 
در حد همان وعده  باقي مانده است. تنها اتفاقي كه 
افتاده اين است كه ما علاوه بر گل آلود بودن آب 
شرب مشكل كمبود منابع آبي هم براي باغات و 
زمين هاي كشاورزي داش��تيم كه به لطف خدا با 
بارندگي هاي اخير آن معضل برطرف شد وگرنه 
دولت هنوز هيچ كاري براي شهرس��تان ميناب 
انجام نداده اس��ت.« وي با اش��اره به سفر تيرماه 
معصومه ابتكار رئيس س��ازمان محيط زيست به 
منظور پيگيري مسئله آب شرب، ادامه مي دهد: 
» به رغم وعده اي كه در خصوص پيگيري معضل 
شهرس��تان داده بود، وي نيز هيچ اقدامي نكرد و 
گفت پيگيري وضعيت آب به عهده من نيست.« 
علاوه بر آنچه تاكنون گفته شد، موضوع آلوده بودن 
آب ش��رب هم به يكي از اصلي ترين دغدغه هاي 
مردم منطقه تبديل شده است كه مسئولان بعد از 
پيگيري، ادعاي آلوده نبودن آن را دارند. حالا نكته 
قابل توجه اين است كه متوليان بعد از گذشت پنج 
سال، عمليات نوسازي انشعابات آب و فاضلاب را 
به عنوان دليل آلوده شدن آب شرب منطقه عنوان 
كرده و وعده داده اند بعد از اتمام آن مشكل مردم 

نيز برطرف مي شود. 

  سمنان: مديركل حمل و نقل و پايانه هاي استان سمنان از راه اندازي 
طرح توسعه خدمات هواشناسي كاربردي )تهك( در بخش حمل و نقل 
جاده اي با همكاري اداره كل هواشناسي در اس��تان خبر داد. داود فهندژ 
سعدي با بيان اينكه در سال هاي گذش��ته پيشرفت قابل ملاحظه اي در 
كاربرد هواشناس��ي جاده اي به منظور ايمني بيش��تر، صرفه اقتصادي و 
استفاده بهينه از جاده ها صورت گرفته است، گفت: اطلاع رساني به موقع به 
رانندگان درخصوص پيش بيني يخبندان بر سطح جاده ها، بارندگي شديد، 
كاهش ديد بر اثر مه يا بارش مي تواند كمك حال رانندگان براي جلوگيري از 
حوادث رانندگي و ارتقاي ايمني باشد. وي افزود: داده سامانه هاي اطلاعات 
هواشناسي جاده اي مي تواند ابزارهاي ويژه اي را به منظور اطلاع رانندگان از 

شرايط موجود بر جاده و تطبيق رانندگي خود با اين شرايط فراهم آورد. 
   البرز: رئيس بسيج هنرمندان استان البرز گفت:هنرمندان با بهره گيري 
از زبان هنر به تحقق اقتصاد مقاومتي كمك كنند، براي مثال ما موفق به 
توليد آهنگ اقتصاد مقاومتي توسط هنرمندان بسيجي استان شديم كه 

به زودي از شبكه هاي سيما پخش خواهد 
شد. علي اميركمالي به شعار سال »اقتصاد 
مقاومتي، توليد و اشتغال« اشاره كرد و گفت: 
هنرمندان با بهره گيري از زبان هنر به تحقق 
اقتصاد مقاومتي كمك كنند، براي مثال ما 
موفق به توليد آهنگ اقتصاد مقاومتي توسط 
هنرمندان بسيجي استان شديم كه به زودي 

از شبكه هاي سيما پخش خواهد شد. وي گفت: يكي از رويكردهاي بسيج 
هنرمندان در سال جاري كمك به اشتغال و درآمدزايي براي هنرمندان 
است و سعي مي شود زمينه توليد محصولات هنري براي هنرمندان البرز 

ايجاد شود تا گردش مالي و حمايت شغلي ايجاد گردد.
  اسامشهر: فرمانده سپاه سيدالشهداي استان تهران گفت: همزمان 
با سالروز تأسيس سپاه پاسداران، 15۰ طرح عمراني و محروميت زدايي 
توسط جهادگران بسيجي در سطح روستاها و مناطق محروم استان تهران، 
كلنگ زني، افتتاح و به بهره برداري خواهد رسيد. سردار علي نصيري با بيان 
اينكه مجموعه سپاه برابر ابلاغيه هاي سازماني و در راستاي تحقق بيانات 
مقام معظم رهبري پيرامون اقتصاد مقاومتي برنامه ه��اي خود را در دو 
محورمحروميت زدايي و توجه به محرومان و همچنين در حوزه اشتغال و 
عرصه كارآفريني پيش بيني و برنامه ريزي كرده اند، گفت: احداث 62 باب 
خانه براي نيازمندان، احداث هشت باب مسجد، مرمت و بازسازي 38 باب 
مسجد، تعمير و بازسازي شش باب مدرسه هش��ت كلاسه، زيرسازي و 
آسفالت راه سه روستا، مرمت و بازسازي 11 مورد منزل مسكوني محرومان 

از جمله طرح هاي در نظر گرفته شده است. 
  سيستان و بلوچستان:معاون امنيتي استاندار سيستان و بلوچستان 
گفت: تمامي صيادان اس��تان ملزم به صيد در منطقه صيدگاهي بوده و 
درصورت خروج از اين منطقه از س��وي شيلات مورد كنترل قرار گرفته 
و بازگردانده مي شوند. علي اصغر ميرشكاري افزود: با اجراي طرح كنترل 
صيادان ديگر كمتر ش��اهد گم ش��دن صيادان يا گرفتار ش��دن آنها در 
چنگال دزدان دريايي خواهيم بود. همچنين براي امنيت صيادان تعبيه 

سيستم هاي رديابي روي لنج ها در استان اجرا شده است. 

پالايشگاه نفت كرمانشاه در سال 13۰1 با ظرفيت 
روزانه 2 هزار بشكه به بهره برداري رسيد. آن زمان 
اين مكان دومين پالايش��گاه ايران بود تا اينكه از 
سال 13۴8 با نياز به افزايش توليد نفت تأسيسات 
اين پالايشگاه تغيير كرد و دوباره در سال 135۰ 
اين پالايشگاه با ظرفيت روزانه 15 هزار بشكه آغاز 
به كار كرد كه در حال حاضر ظرفيت اسمي آن 25 
هزار  بشكه و ظرفيت عملياتي آن 3۰ هزار بشكه 
در روز است.  عضو شوراي اسلامي شهر كرمانشاه 
در اين خصوص به »جوان« مي گويد: »پالايشگاه 
نفت كرمانش��اه يك��ي از قديمي ترين مجتمع ها 
دراين رابطه است كه حدود يك قرن از  فعاليت 
آن مي گ��ذرد.«  جبار گوه��ري مي افزايد: »اين 
پالايشگاه يكي از مهم ترين مراكز توليد بنزين در 
كشور بوده كه همواره حتي در زمان دفاع مقدس 
و زير شديدترين حملات رژيم صدام نيز با اقتدار 
تمام به فعاليت خود ادامه داده است.« وي ادامه 

مي دهد: »توليد بنزين مورد نياز كش��ور و ايجاد 
اشتغال براي افراد اس��تان موجب شده است اين 

پالايشگاه از اهميت خاصي برخوردار باشد.« 
   سياست هايي كه منجربه ورشكستگي شد

با تم��ام مزايايي كه اين پالايش��گاه ب��راي مردم 
استان داشت، اما از س��ال ۹3 دولت به بهانه واقع 
شدن آن در مركز شهر كه امكان اجراي هيچگونه 
طرح توس��عه اي براي آن متصور نيست تصميم 
به واگذاري آن به بخ��ش خصوصي گرفت.  عضو 
شوراي اسلامي شهر كرمانش��اه در اين خصوص 
مي گويد: »با وجود اينكه اين پالايش��گاه از زمان 
حيات خود علاوه بر س��ودآوري توانست بخشي 
از نياز كش��ور را نيز مرتفع س��ازد، اما مسئولان 
وزارت نفت معتقدند چون نمي توان آن را توسعه 
داد پس باي��د به بخش خصوصي واگذار ش��ود.« 
گوهري مي افزاي��د: »اين در حالي اس��ت كه به 
دليل سياست هاي نادرست وزارت نفت در تأمين 

خوراك و خريد فرآورده هاي اصلي آن در سال هاي 
۹3 و ۹۴، اين ش��ركت ب��ه حال خود ره��ا و اين 
موضوع منجر به زيان دهي آن ش��د، به طوري كه 
در پايان سال ۹۴، ميزان زيان انباشته آن به بيش 
از هفت برابر س��رمايه اش رسيد و عملًا به موجب 
مفاد ماده 1۴1 اصلاحيه قانون تجارت، يك شركت 
ورشكسته و حائز شرايط انحلال شناخته شد.« وي 
ادامه مي دهد: »عملي شدن اين موضوع علاوه بر 
ضرر به بيت المال باعث مي شود افراد زيادي بيكار 
شوند و عملًا اين موضوع موجب فروپاشي كانون 
خانواده ها خواهد ش��د.« به گفته كارشناس��ان 
ش��تابزدگي در واگذاري اين پالايش��گاه موجب 
شده تا همه جوانب در نظر گرفته نشود و عملًا اين 

موضوع در درازمدت به ضرر همگان تمام شود. 
  مخالفان و موافقان واگذاري پالايشگاه 

نبود برنامه ريزي و در نظ��ر نگرفتن همه جوانب 
در زمينه اين واگذاري موجب ش��ده تا مخالفان 

و موافقان نظرات خ��ود را در اين خصوص اعلام 
كنند.  رئيس اتاق بازرگاني استان كرمانشاه يكي 
از مخالفان  اين واگذاري ب��ه »جوان« مي گويد: 
»واگذاري شتابزده پالايشگاه كرمانشاه به بخش 
خصوصي موجب ش��ده تا همه جوان��ب در نظر 
گرفته نشود.« كيوان كاش��في مي افزايد: »يكي 
از سؤالات بي پاس��خ در خصوص اين واگذاري ها 
اين است كه هنوز مش��خص نيست چه منطقي 
پش��ت اين واگذاري بوده اس��ت، آيا واقعاً هدف 
افزاي��ش كارايي و به��ره وري پالايش��گاه بوده يا 
اهداف ديگري مدنظ��ر بوده اس��ت.« وي ادامه 
مي دهد: »نكته دوم اين است كه شيوه واگذاري و 
آينده نيروهاي شغلي پالايشگاه در هاله اي از ابهام 
قرار دارد.« اين در حالي است كه به گفته برخي از 
افراد اين پالايشگاه به صورت غيرقانوني و با قيمت 
غيرواقعي واگذار شده است كه بايد در اين رابطه 
اطلاع رساني دقيق انجام ش��ود.  نماينده مردم 
كرمانشاه در  شوراي عالي استان ها به عنوان يكي 
از مخالفان اين واگذاري به »ج��وان« مي گويد: 
»در حالي كه در سال ۹3 اين پالايشگاه به قيمت 
11۰۰ ميليارد تومان قيمت گذاري شده بود، اما 
پس از مدتي از سوي س��ازمان خصوصي سازي 
اين پالايش��گاه ب��ه قيمت 28۰ ميلي��ارد تومان 
قيمت گذاري شد كه خريدار 1۰ درصد اين مبلغ 
را به صورت نقد پرداخت كرد و قرار است مابقي را 

به صورت اقساط پرداخت كند.« 
وي ادامه مي دهد: »اين درحالي است كه پالايشگاه 
كرمانشاه ۹۰ هكتار وسعت داشته و  علاوه بر آن 
از امكانات و تجهيزات زيادي برخوردار بوده است 
كه ارزش واقعي آن بيش��تر از قيمت واگذار شده 
است كه بايد مس��ئولان در اين خصوص توضيح 
دهند.« اين اظه��ارات در حالي گفته مي ش��ود 
كه استاندار كرمانش��اه معتقد اس��ت با توجه به 
بدهي موجود و تضمين امنيت شغلي نيروي كار 
پالايشگاه اين واگذاري قانوني و به درستي انجام 
شده است.   اسدالله رازاني با رد ادعاهاي مخالفان 
درخصوص نحوه واگذاري مي گويد: »قيمت پايه 
اين پالايش��گاه 17۹ ميليارد تومان اعلام شد كه 
يك خريدار قيمت 18۹ ميليارد تومان را پيشنهاد 
داد و اما نفر بعدي قيم��ت 21۰ ميليارد تومان را 
پيش��نهاد داد كه برنده مزايده شد.«  وي  با اشاره 
به بدهي حدود 75۰ ميليارد توماني پالايش��گاه 
كرمانشاه مي افزايد: »بر اساس سهم 57 درصدي 
كه به خريدار واگذار ش��ده، پرداخت بخش��ي از 
بدهي نيز به عهده خريدار اس��ت كه از اين ميزان 
بخشي مربوط به بدهي پالايشگاه به شركت پخش 
و حدود ۹۰ تا ۹5 ميليارد تومان نيز زيان انباشت 

پالايشگاه است.«
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وعده هاي مسئولان، آب شرب ميناب را زلال نكرد
 اهمالكاري مسئولان در شرايطي صورت مي گيرد که گل آلود بودن آب شرب شهرستان ميناب 

به قدري زياد است که حتي به درد شست وشو هم نمي خورد

واگذاري پر ابهام پالايشگاه كرمانشاه به بخش خصوصي
 درحالي که در سال 93 پالايشگاه 1100 ميليارد تومان قيمت گذاری شده بود

 اما به قيمت 210ميليارد تومان واگذار شد

با وجود اينكه س�ال ها از فعاليت يكي از قديمي ترين پالايش�گاه هاي 
کش�ور در کرمانش�اه مي گذرد، ام�ا توس�عه نيافتگي اي�ن مرکز مهم 
اقتصادي استان طي سال هاي اخير موجب شده است مسئولان دولتي 
اقدام به واگذاري اين پروژه نفتي به بخ�ش خصوصي کنند، اين اتفاق 
در حالي رخ داده که سال هاس�ت خانواده هاي بس�ياري با اشتغال در 

اين پالايشگاه ارتزاق مي کنند و بيم آن مي رود با واگذاري آن به بخش 
خصوصي تعداد قابل توجهي از افراد بيكارش�وند. اين واگذاري سبب 
شده تا عضو ش�وراي اسلامي ش�هر کرمانش�اه اعلام کند: »واگذاري 
اين پالايش�گاه علاوه بر مصداق بارز ضرر به بيت المال موجب بيكاري 
تعداد قابل توجه�ي از افراد ش�ده که باي�د جلوي آن گرفته ش�ود.«

مريم احمدي

محمدرضا سوري
   گزارش يك

 احداث 40 مدرسه خيرساز و مشاركتي 
در خراسان شمالي 

مديركل نوسازي، توسعه و تجهيز مدارس     خراسان شمالي
اس�تان گفت: از 11 ميلي�ارد توماني كه 
خيران در هجدهمين جشنواره خيران مدرسه ساز تعهد كرده بودند 
تاكنون 40 طرح با هزينه 9 ميليارد و 900 ميليون تومان در حال اجراست. 
ابوالقاس��م بابايي با بيان اينكه پارس��ال ۹۰ درصد تعه��دات خيران 
مدرسه ساز استان محقق ش��د، افزود: 11طرح خير ساز، مهر امسال 
به بهره برداري مي رسد.  وي ميانگين هزينه ساخت هر كلاس درس 
را 11۰ تا 15۰ ميليون توم��ان اعلام كرد و گفت: بزرگ ترين مجتمع 
فراگير كانون پرورش فكري كودكان در مس��احت 3 هزار متر مربع با 
هزينه ۴/5 ميليارد تومان مهرماه امس��ال در بجنورد به بهره برداري 
مي رسد.  مديركل نوسازي، توسعه و تجهيز مدارس استان به اجراي 
27 طرح نوسازي و تخريب و بازس��ازي 17 مدرسه از محل اعتبارات 
سفر رهبري و بنياد بركت اش��اره كرد و افزود: تاكنون 1۰۰ ميليارد 
تومان از اين محل جذب ش��ده و چن��د طرح ديگر هم ب��ا اعتبار 32 
ميليارد و 8۰۰ ميليون تومان در حال اجراس��ت.  بابايي همچنين از 
برگزاري نوزدهمين جشنواره خيران مدرسه ساز، چهارم ارديبهشت 

با رويكرد ايمن سازي مدارس در خراسان شمالي خبر داد. 

 نماينده  مردم قائنات و زيرکوه 
در مجلس شوراي اسلامي عنوان کرد

 بنياد بركت الگوي غلبه بر بوروكراسي 
و كاغذبازي 

نماينده  مردم قائنات و زيرکوه در مجلس     خراسان جنوبي
شوراي اس�لامي، عملكرد بنياد برکت 
وابسته به ستاد اجرايي فرمان حضرت امام)ره( در محروميت زدايي 
و رفع مش�كلات مناط�ق کم برخ�وردار را الگويي ب�راي غلبه بر 
بوروکراسي اداري و کاغذبازي هاي بيهوده ناميد و تأکيد کرد: ساير 
نهادها و ارگان ها هم بايد همين روش را سرلوحه کار خود قرار دهند. 
فرهاد فلاحتي گفت: كاغذبازي ها و مراحل پيچيده اي كه در كار ساير نهادها 
از جمله نهادهاي دولتي هست، در اجراي پروژه هاي بنياد بركت وجود ندارد 
و همين مسئله باعث تسهيل امور شده است.  وي با اشاره به عملكرد بنياد 
بركت در استان حوزه  انتخابيه اش گفت: چندين سال است بنياد بركت در 
استان خراسان جنوبي حضور مؤثري دارد و عملكرد قابل توجهي در زمينه 
مدرسه سازي، مسجدسازي، راه سازي، توانمندس��ازي اقتصادي، ساخت 
خانه هاي عالم و از اين دست اقدامات از خود به جاي گذاشته است.  فلاحتي 
ادامه داد: بنياد بركت فارغ از مباحث شعاري، در بسياري از نقاط كشور حضور 
فعالي دارد و توانسته است با مديريت جهادي در مسير محروميت زدايي و 
اشتغالزايي گام هاي مؤثري بردارد.  وي با اشاره به مراحلي كه معمولاً براي 
اجراي پروژه ها طي مي شود، اظهار داشت: بوروكراسي پيچيده اي كه خصوصاً 
در حوزه بانكداري، گريبانگير بخش دولتي است، پروژه هاي اين بخش را معمولاً 
با مشكل و كندي مواجه مي كند، اما در بنياد بركت اين مراحل وجود ندارد و 
كارها با تأمين مالي و مديريت حساب شده، سريع تر به ثمر مي نشيند.  به گفته  
فلاحتي، مشاركت بنياد بركت در پروژه ها هم مشاركتي شفاف و روشن است و 
اين نهاد با تقويت كارآفرينان بومي در مناطق مختلف، توسعه  اقتصادي مناطق 
محروم را پي مي گيرد.  وي با اشاره به زمينه هاي مشاركت و سرمايه گذاري در 
منطقه  قائنات گفت: در منطقه  قائنات، در زمينه  فرآوري گياهان دارويي، توليد 
محصولاتي مانند زرشك و زعفران و مباحث توليدي كلان مانند فولاد، معادن 
و... ظرفيت هاي فراوان و بالقوه اي وجود دارد.  وي افزود: بنياد بركت با جذب 
مشاركت مناطق محروم، راهبرد توانمندسازي اقتصادي را دنبال مي كند اما 
با توجه به ريسك سرمايه گذاري در اين مناطق، بعضاً شاهد هستيم درصد 
مشاركت پايين است. براي رفع اين مشكل ما پيشنهاد داديم، بنياد بركت 
با آموزش به سرمايه گذاران و تصحيح ذهنيت آنها درباره  سرمايه گذاري در 

مناطق محروم، درصد مشاركت را در اين مناطق بالا ببرد. 

راه اندازي مزرعه خورشيدي در هرمزگان 
مدي����ركل ج�ذب و حماي���ت از     هرمزگان
س��رمايه گذاري استانداري هرمزگان 
از راه اندازي مزرعه خورشيدي ٧44 هكتاري در هرمزگان خبر داد. 
مسعود پاكزاد در نشست مشترك با سرمايه گذاران ايتاليايي در حوزه 
توليد انرژي پاك با اشاره به اهميت و جايگاه استان هرمزگان در ايران 
گفت: در استان هرمزگان براي تسريع در فعاليت هاي سرمايه گذاري 
در زمينه توليد برق از انرژي هاي پاك نظير انرژي خورشيدي يك زمين 
7۴۴ هكتاري در حاشيه شهربندرعباس در مسير جاده بندرعباس به 
ميناب تعيين شده است تا تمامي س��رمايه گذاري هاي اين بخش در 
يك جا مستقر شود و با كمترين مشكلات و بوروكراسي اداري اقدام به 

سرمايه گذاري و توليد انرژي كنند.  
وي افزود: هرمزگان در ايران استاني اس��تراتژيك است كه 6۰ درصد 
صادرات و واردات كش��ور را به خ��ود اختصاص داده و از چهار مس��ير 
ارتباطي زميني، ريلي، هوايي و دريايي برخوردار است.  فابيو تورزني، 
رئيس هيئت س��رمايه گذاري ايتاليا نيز در اين نشست گفت: هدف ما 
از سفر به ايران به ويژه اس��تان هرمزگان در مرحله نخست شناسايي 
ظرفيت هاي سرمايه گذاري اين اس��تان در زمينه توليد برق از طريق 
انرژي خورش��يد و بادي اس��ت و هرمزگان ظرفيت هاي خوبي در اين 
زمينه دارد.  وي افزود: هدف ديگر ما اجراي طرح هاي سرمايه گذاري 
با مشاركت ش��ركت ها و نيروي كار ايراني در توليد انرژي هاي نو و در 
نهايت انتقال دانش توليد انرژي پاك به شركت هاي ايراني است.  رئيس 
هيئت سرمايه گذاري ايتاليا ادامه داد: برنامه ما در هرمزگان اين است 
كه ابتدا با احداث نيروگاه هاي كوچك خورشيدي تا 25 مگاوات اقدام 
به فعاليت كرده و در گام هاي بعدي به سمت احداث نيروگاه هاي بزرگ 

توليد انرژي هاي نو حركت كنيم.

پارك لجستيك در اردبيل راه اندازي مي شود  
با توجه به موقعيت استراتژيك استان     اردبيل
اردبيل، ايجاد يك پارك لجس�تيك يا 
همان بندر خشك در اس�تان اردبيل عملياتي و اجرايي مي شود. 
معاون برنامه و اقتصاد و حمل و نقل وزارت راه و شهرس��ازي با اعلام اين 
خبر گفت: اس��تان اردبيل تمام ظرفيت هاي توسعه اي را دارد و مي تواند 
از چهار مسير شرق، غرب، شمال و جنوب توسعه يافته و بر همين محور 
پارك لجستيك به دليل هم مرزي اين استان با آذربايجان و آسياي ميانه 
راه اندازي شود.  امير اميني افزود: با توجه به اينكه استان اردبيل در چهار 
مسير خود به استان هاي آذربايجان شرقي، گيلان و زنجان متصل مي شود، 
ضرورت دارد مطالعات پارك لجستيك در شاهراه توسعه استان اردبيل 
مورد دقت و توجه قرار گيرد.  معاون برنامه و اقتصاد و حمل و نقل وزارت 
راه و شهرسازي با بيان اينكه استان اردبيل نيازمند يكهزار و 2۰۰ كيلومتر 
شبكه حمل و نقل مدرن و جديد است، گفت: ما به حدود 8۰۰ كيلومتر 
راه دسترسي مناسب و درجه يك نياز داريم كه 2۰۰ كيلومتر آن راه اصلي 
و 12۰ كيلومتر نيز بزرگراه است كه عمليات اجرايي آنها آغاز شده است.  
اميني با بيان اينكه 3۰۰ كيلومتر بزرگراه در اين اس��تان پايه ريزي شده 
اس��ت، افزود: 2۰۰ كيلومتر راه اصلي عريض در اين زمينه برنامه ريزي 
ش��ده كه اميدواريم جزو هدفگذاري هاي اصلي و اساس��ي باشد.  وي به 
پيگيري تكميل راه آهن اردبيل - ميان��ه و آغاز مطالعات راه آهن اردبيل 
- پارس آباد اش��اره كرد و ادامه داد: با پيشنهادات و پيگيري هاي متعدد 
تأمين منابع مالي اين پروژه عظيم قرار است تا سال ۹7 به نتيجه برسد.  
 اميني در بخش ديگري از سخنان خود بيان كرد: براي مطالعات خط ريلي 
اردبيل - پارس آباد نيز هماهنگي ها و برنامه ريزي ها انجام شده تا بتوانيم با 

استفاده از فاينانس داخلي و خارجي اين پروژه را به سرانجام برسانيم. 

 3500  اصله درخت 
قرباني اختلاف نظر مسئولان ياسوج شد

در حالي که چند سالي است به دليل وجود خشكسالي و افزايش 
عوام�ل بيابانزايي در مناطق مختلف کش�ور بح�ث درختكاري و 
کشت نهال به منظور گسترش فضاي سبز در قسمت هاي گوناگون 
ش�هرها به طور جدي در دس�تور کار قرار گرفته، انتشار اخباري 
مبني بر قلع و قمع درختان قد برافراشته توسط برخي مسئولان 
شهر، آن هم در روز روشن تعجب آور و البته نگران کننده مي شود. 
طي روزهاي اخير بيش از 3 هزار و500 اصله درخت در منطقه »چم 
گنجشكي« ياس�وج در حضور برخي مسئولان ش�هري بر زمين 
افتاد. اقدامي که بنا به اعلام اداره آب و فاضلاب شهري کهگيلويه 
و بويراحمد با حكم قانوني و به منظور رفع تصرف انجام شده است. 

    
طي چن��د روز اخير 3 ه��زار و 5۰۰ درخت واق��ع در محوطه پرديس 
آموزشي دانشگاه علوم پزش��كي در پنج كيلومتري ياسوج با بيل هاي 
مكانيكي اداره آبفاي ش��هري بر زمين افتاد. اقدام��ي كه گويا با حكم 
دادس��تاني و كاملًا قانوني انجام شده اس��ت. در حالي كه مدير آب و 
فاضلاب شهري كهگيلويه و بويراحمد مدعي شده است درختان قطع 
شده در حريم رودخانه بش��ار بوده كه توسط دانش��گاه علوم پزشكي 
تصرف ش��ده و اين اداره براي انجام وظيفه ذاتي و رفع تصرف با حكم 
دادستان اقدام به قطع درختان كرده است، مدير امور حقوقي دانشگاه 
علوم پزشكي ياسوج از قانوني بودن تملك زمين چم گنجشكي توسط 

دانشگاه علوم پزشكي خبر مي دهد. 
جهانشير هدايت نيا مي گويد: زمين چم گنجشكي در سال 81 در يك 
سند رسمي در دفترخانه توسط اداره كل منابع طبيعي و آبخيزداري به 
دانشگاه علوم پزشكي واگذار شد ولي كاركنان آبفاي شهري با حضور 
نماينده دادستان قفل در دانشگاه را شكس��تند و نسبت به قلع و قمع 

3هزارو  5۰۰ درخت صنوبر، زيتون، بيد، افرا و توت اقدام كردند!
گوي��ا اداره آب منطقه اي به عن��وان متولي حفظ حري��م رودخانه ها 
در اين اقدام ش��ركت كرده تا با قطع درختان ش��رايط مناس��ب براي 
ايجاد تأسيس��ات آب ش��رب را فراهم كند! اين در حالي اس��ت كه در 
دستور دادستاني، برحضور نيروهاي آبفا تنها به عنوان ناظر و با انجام 
هماهنگي هاي لازم با نماينده حقوقي دانشگاه و حل مشكل ازطريق 
مذاكره تأكيد شده بود، اما ظاهراً اين افراد بدون توجه به اثرات اقدام و 
بررسي همه جوانب در اقدامي شتابزده و عجولانه ريشه هاي درختان 

را از خاك بيرون كشيدند!
ناگفته نماند در جلسات مختلفي كه طي هفته ها و ماه هاي گذشته در 
خصوص تعيين تكليف مالكيت اين زمين با حضور برخي مس��ئولان 
استاني از جمله معاون هماهنگي امور عمراني و مديرعامل آبفاي شهري 
برگزار شده بود مقرر شد استانداري در نقطه ديگري زمين مناسبي براي 
احداث تصفيه خانه و تأسيسات آب شرب تعيين كند، اما اقدام شتابزده 
مسئولان اداره آبفا و البته نا هماهنگي آنها سبب شد در سايه بي اطلاعي 
مسئولان دانشگاه، هزاران اصله درخت قطع و مساحت قابل توجهي از 
پوشش سبز منطقه نابود شود؛ اقدامي كه با توجه به كاهش روز به روز 
پوشش گياهي و درختي در شهرها و البته بروز خشكسالي و زمانبر بودن 
پروسه كاشت درخت و ايجاد پوشش گياهي، ضربه جبران ناپذيري به 

محيط زيست منطقه وارد مي كند. 

  آذربايجان شرقي مديرعامل سازمان 
عمران شهرداري 
تبريز از اجراي طرح بزرگ ترين پياده راه كشور در 
تبري�ز از ارديبهش�ت م�اه ج�اري خب�ر داد. 
 حس��ين منيري فر گفت:براي توس��عه پياده راه 
طرحي براي مركز ش��هر پيش بيني كرده اس��ت 
كه علاوه بر زيباسازي شهر به استفاده از حمل و 

نقل عمومي و كاهش حمل و نقل شخصي كمك 
خواهد ك��رد.  وي در خصوص پي��اده راه خيابان 
جمهوري براي تبري��ز 2۰18 افزود: هدف اصلي 
از طرح پياده راه خيابان جمه��وري تبديل بافت 
قديمي تبريز به مكان انس��ان محور و آرام سازي 
مركز شهر است.  منيري فر با بيان اينكه بازار تبريز 
به عنوان اصلي ترين ميراث فاخر تبريز اس��ت، با 

طرح پياده راه، جلوه ديگر به خود خواهد گرفت، 
ادامه داد: اين طرح علاوه بر ايجاد زيبايي به شهر 
موجب جذب گردشگر نيز خواهد شد.  مديرعامل 
سازمان عمران ش��هرداري تبريز در تشريح طرح 
پياده راه جمهوري گفت: با توجه به اينكه شهرداري 
تبريز صاحب تجربه در ساخت پياده راه ها از جمله 
پياده راه تربيت، شهريار، وليعصر و مقصوديه است، 

حتي در دانشگاه ها و كلانشهرهاي ديگر پياده  راه 
تربيت به عنوان اس��وه و الگو قرار گرفته اس��ت.   
منيري فر با اشاره به اينكه پروژه پياده راه جمهوري 
يك پروژه حساس است و در دل ترافيك قرار دارد، 
افزود: با توجه به حساس��يت زمان اجراي پروژه 
همچنين وجود اصناف و كسبه در آن منطقه در 

تلاش تسريع در روند اجرايي پروژه هستيم.

اجراي بزرگ ترين پياده راه کشور در تبريز


